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Lekció: Ézs 58; Textus: Lk 14,34: „Jó a só, de ha elveszti ízét, hogyan tudják 

azt visszaadni?” Kedves Testvéreim! 

Böjt kezdetén, úrvacsorás istentiszteletünkön egyetlen kérdést vizsgáljunk meg 

magunk életén: Mennyire vagy sós? A kérdés mélyebb megértéséhez ismernünk 

kell az ókori világot és annak ezt a jellegzetes képét. A só régen sokkal értékesebb 

volt, mint manapság. Ma talán csak a konyhában jut eszünkbe ez a fontos 

alapanyag, de régen a katonák zsoldként sót kaptak, a gyógyászatban és a 

földművelésben is jelentős szerepe volt. Izraelben különösen is megbecsült dolog 

volt a só: nem bányászták, hanem lepárlással állították elő a Holt-tengernél. A 

folyamat során koncentrikus körökben vált egyre tisztábbá és szennyeződés 

mentesebbé a só. A szűrő közepén lévő tiszta sót adták el a legdrágábban, míg a 

szennyeződésekkel zavartabbat már olcsóbb pénzért is meg lehetett szerezni. Ez 

utóbbit nem beleszórták mondjuk az ételbe, hanem egy ruhába csavarták és azt 

mártották bele a fazékba, amelyből kiázott a só íze. Egy idő után azonban már 

nem maradt a ruhadarabban só, csupán szennyeződés és por. Ezt pedig kidobták, 

mivel már semmire sem használható. „Jó a só, de ha elveszti ízét, hogyan tudják 

azt visszaadni?” Sem a földnek, sem trágyának nem alkalmas: tehát kidobják.  

Mennyire vagy sós? Van hatásod és ízed, vagy már kidobni való az életed? 

Kemény kérdés ez… Jézus azonban a mai napra kijelölt szakaszban úgymond 

nem finomkodik: „Ha valaki hozzám jön, de nem gyűlöli meg legszorosabb 

kapcsolatait…nem hordozza keresztjét, nem lehet az én tanítványom” Kemény 

szavak, melynek előzménye ez: „Nagy sokaság ment vele.” Volt ebben a 

csapatban bűnös és vámszedő, parázna és részeges, farizeus és írástudó is. 

Mindenkinek más és más motivációja volt, amiért Jézust követni akarta. 

Boldogabb élet, gyógyulásnak a reménye, szép szavak és gondolatok, esetleg 

Jézus próbára tétele, hogy megfelel-e az elvárásoknak. Ő pedig világosan 

fogalmaz: Őt csak az kövesse, aki hatással akar lenni a környezetére, aki nem 

a saját akaratához szeretne áldást kérni, hanem Isten tervében akarja 

betölteni a szolgálatát. Őt csak az kövesse, aki számára Isten szeretete, még 

drasztikusabban fogalmazva Isten szerelme a legfontosabb. 

Most pedig itt vagyunk böjt kezdetén, készülve a húsvétig tartó útra, ahol Jézus 

követésében akarunk növekedni és gyarapodni. Ő pedig megint most Bennünket 

is, tatai reformátusokat: Miért követtek? Miért akartok böjtölni? Magatok 

miatt? Isten vagy mások lenyűgözése miatt? Mennyire vagytok sósak, eléggé 

ahhoz, hogy használhatók legyetek? 

Mire használták a sót? Egyrészt ízesítésre. Ma is, ha egy ételből kihagyjuk a 

sót, a fűszert, ami ízessé teszi a húst, a levest, azonnal észrevesszük. 

Krisztuskövetőként ilyen az életünk? Ha nem vagyunk ott valahol, akkor az 

feltűnő? Vagy épp fellélegeznek a többiek, hogy jaj, végre nincs itt. Mennyivel 

jobb nélküle. Félreértés ne legyen. A sósságunk nem bájolgás és csupa kedvesség, 

a hamissággal és a bűnnel szembeni szavak fel nem emelése. De nagy baj, ha csak 

ítélkező megmondóemberek vagyunk valahol, az irgalommal, a szeretettel és az 

Istentől kapott örömünkkel pedig nem vagyunk hatással. A só, a krisztusi ember 

ízt ad, egy közösségnek. 

Másrészt a só felhasználása a földművelésben is megjelent, ahol egy kis sót adtak 

a földön a növény köré, ami által több nedvességet szívott be magába és jobb 

lett a termés. Krisztusi emberként vajon szomjassá tesszük-e Isten iránt a 

környezetünket? Amikor hallanak Bennünket bizonyságot tenni a hitünkről, 

vagy csak nem elkeseredni egy-egy nehéz helyzetben, akkor megjelenik a vágy: 

én is szeretnék ilyen lenni! Én is szeretnék így kapcsolatba kerülni Istennel. 

Milyen sokszor inkább a másikkal találkozunk: ha ilyen a keresztyénség, akkor 

inkább nem kérek belőle… 

Végül pedig a só tartósított. Az ókorban nem volt hűtési lehetőség. A friss húst 

vagy megették, vagy besózva tartósították. A só tehát a romlást állította meg, 

fékezte meg. Jézus arra hívja el az Övéit, hogy a világot, mely elromlott az 

Isten elleni lázadás miatt, állítsuk helyre Általa. Ne nézzünk egykedvűen és 

szenvtelenül egy-egy helyzetet a családunkban, ismerettségi körünkben, ahol 

emberek szenvednek vagy haragban vannak. A bűn jelenléte garantálja a 

romlást, a tragédiát. Mint ahogyan egy pulton felejtett hús is megromlik, ha ott 

felejtjük. Milyen sokszor tagadjuk meg a közbelépést, a sós elhívásunkat és 

hitegetjük magunkat, hogy majd magától és az időtől megoldódik a dolog...   

Testvérem! Mennyire vagy sós? Fájdalmas és szégyennel teljes böjti kérdés ez, 

de választ kell adnunk rá, nem itt egymásnak, hanem Istennek. Mert ha nem 

vagyok sós, akkor kidobásra méltó vagyok.  

¶ Ha nem tudok örömmel és boldogsággal, vigasztalással megajándékozni 

másokat, akkor kidobni való vagyok.  

¶ Ha nem tudok másokat Isten felé terelni, akkor kidobni való vagyok.  

¶ Ha nem tudok békét teremteni és a rosszra jóval felelni, akkor kidobni való 

vagyok.  

Ki képes mind ezekre? Magunktól már egyikünk sem. Ezen pedig a böjt időszaka 

sem segít. Emberileg lehetetlen, de ha Istenre figyelünk, akkor változás lehet. 

Mert hol van az evangélium mindebben? Isten önmagával úgy tett, mint a 



konyhában szoktuk a húsokkal, beledörzsöljük a sót! Isten bele dörzsölte 

magát a világba és változtatta meg sótlan, ízetlen életünket – micsoda igazság ez. 

Dörzsölte, ahol van sebzés és sérülés, de azért, hogy valami megváltozzon. Jézus 

ízt és értelmet, célt adott a csüggedőknek és elakadtaknak. Szomjassá tette a 

samáriai assonyokat, a Nikodémusokat is és kaptak élő vizet, új életet. Gyógyított 

és vigasztalt betegeket, gyászolókat. Rajta keresztül láthatjuk, hogy nem kidobni 

akar bennünket az Isten, ha nem vagyunk sósak eléggé, hanem annyira 

beledörszölte magát a lázadó emberbe, hogy Őt magát dobták ki, mondván 

haszontalan és értéktelen, hogy mi megmaradhassunk a halálon is túl! 

A böjt annak az időszaka, amikor teret engedünk annak, hogy Isten még jobban 

beledörzsölhesse magát az életünkbe, így megélve a sósságunkat, hogy 

továbbadhassuk. Egy igehirdető így fogalmazott: „Amíg nem vagy szerelmes 

Istenbe, addig ne is böjtölj.” Mert minden más csak önmegváltás lesz, minden 

csak magadért való dicsőséggé lesz. Ezt és azt tudtad megcsinálni, ennyivel lett 

több időd, jobb eredményeid stb…  

Ha pedig van olyan bűnöd és lázadása a szívednek, amely szorongással, 

félelemmel és bűnös vágyakkal köt le, tedd le most az úrvacsorai közösségben 

Jézus elé. Mert a szolgálatban és a szent életben tapasztalod meg azt, hogy Isten 

szeretete indít el, tart meg és éltet a mindennapokban, rádöbbenve a próféta 

csodálatos igazságára: Gyönyörködsz az Úrban, ha segítségül hívod, Ő válaszol: 

itt vagyok!  

Ha már Isten szeretetében és imádatában élsz, azaz sós lettél, akkor, ahogyan 

Ézsaiásnál olvastuk, indulj el és légy a föld sója!  

¶ Szolgálj és keresd az életedben azokat a területeket, ahol Isten örömét 

áraszthatod, hirdetheted az evangélium felszabadító üzenetét „Isten nem 

mondott le Rólad!”.  

¶ Tégy szomjassá másokat Isten Lelke által, hogy még többet akarjanak 

megtudni a forrásodról, ahonnan táplálkozol.  

¶ Végül pedig állítsd meg a romlást! Állítsd helyre Isten országát és 

uralmát a családodban, a munkahelyeden és ne várd el, hogy majd más 

megcsinálja helyetted!  

Kívánom, hogy elhívásunkat így erősítse meg a böjti időszak, ahol naponként 

tegyük fel magunknak a kérdést: mennyire vagyok/voltam ma sós? Isten 

alkalmassá akar tenni Bennünket szolgálatunkra – egyénileg és közösségileg is. A 

cél nem kisebb, mint hogy az Ő országa legyen minden mindenekben – most 

és mindörökké. Krisztusban ezt kezdte el – gyertek, az úrvacsorában 

erősödjünk meg Általa! Ámen!    


